
 

 

 

Igazgatói tájékoztató 

a 2010. április 10. és 2010. június 5. közötti időszakról 

 

 

Tisztelt Elnökségi Tag Sporttársak! 

 

Kérem, engedjék meg, hogy a szokásoknak és az alapszabályban foglaltaknak megfelelően 

tájékoztassam Önöket az elmúlt elnökségi ülés óta eltelt időszak eseményeiről, az elvégzett feladatokról. 

Bevezető 

 

Az elmúlt két hónap kiemelt és talán leglátványosabb, bár iszonyatosan nehéz körülmények között 

megvalósult programja volt az Év Vidéke programsorozat nyitó rendezvénye. Ettől függetlenül számos 

más területen (100 éves évforduló, közgyűlések, konferenciák, pályázati elszámolások, ügyvezető 

elnökségi ülések, nonprofit Kft előkészítése, a Magazin tulajdonjogának megszerzése, honlap 2.0 

verziójának elindítása, stb.) végeztünk eredményes munkát.  

 

Mindezekkel együtt valamit biztosan rosszul csinálunk, csinálok, mert a vitathatatlan sikerek és a le nem 

tagadott kudarcok ellenére, továbbra is gyanakvás, bizalmatlanság kíséri a munkámat. Ilyen körülmények 

között nem sok értelmét látom a további  „igazgatóskodásnak”. 

Létszámadatok 

 

Bár az ilyenkor bemutatott első negyedéves adatokból messzemenő következtetéseket nem lehet levonni, 

az mindenestre látszik, hogy a tavaly év végi 16.339 fővel szemben ez idáig 7.869-en érvényesítettek. Ez 

mondhatni megfelel a szokásos gyakorlatnak, hiszen eddig is csak év végére derült ki, hogy valójában 

„hányadán állunk” a tagság vonatkozásában. 

 

A kártya program eredményéről érdemes külön is szólni. Annak ellenére, hogy ezt a törekvésünket is 

sokan megkérdőjelezték, sőt, egyszerű üzleti fogásnak tartják, ez idáig több, mint 770 kártyát sikerült 

értékesítenünk. Azt gondolom, hogy az év végére reálisan elérhető lesz az 1500-as darabszám.  

 

Pénzügyi adatok 

 

Ahogyan ez várható volt, így a félév végéhez közeledve már látszik, hogy a szövetség Országos 

Központjának működése nincs biztosítva az év végéig. Mivel az ügyvezető elnökség többször 

foglalkozott már a szervezet fenntartható pályára állításának kérdésével, és a különböző variációk 

kidolgozása éppen most zajlik, nem szeretnék elébe menni a témának. Annyi bizonyos, hogy mind 

létszámában, mind vállalt feladataiban karcsúsítani kell a munkaszervezetet. Egyes tevékenységeket ki 

kell szervezni, másokat egyáltalán nem kell elvégezni a jövőben. Jelenleg, az Országos Központ 

vonatkozásában, a három fős szervezeti forma tűnik fenntarthatónak. Valószínűleg szeptemberben kell 

döntéseket hozni a szervezet átalakításával kapcsolatosan. 
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Szervezeti élet 

 

Szerencsére a szervezeti élet, tehát a szövetség egészének vonatkozásában nem ennyire rossz a helyzet. 

Többször ülésezett az Ügyvezető Elnökség, Közgyűlésünk elfogadta a beszámolót és a közhasznúsági 

jelentést, s persze az idei költségvetést, delegáltjaink részt vettek a Nemzeti Szabadidősport Szövetség 

közgyűlésén és az NFI Elnökök Értekezletén Stuttgartban. Tisztújítás volt Budapesten, Borsodban és 

Fejér megyében is, s a Természetvédelmi Bizottság is megtartotta évi rendes vándorgyűlését – most 

éppen Soponyán.  

 

Az aggteleki Év vidéke programról már szóltam néhány szót, de nem szabad elfelejtkeznünk arról sem, 

hogy ez egyben a Gyalogtúrázók XVII. Országos Találkozója is volt, amely több mint nyolcszáz 

természetbarátot mozgatott meg az idén. 

 

A szervezeti élet vonatkozásában is mérföldkő az idei esztendő, hiszen ez év elején ünnepeltük a magyar 

természetbarát mozgalom 100 éves jubileumát, amelynek tiszteletére kiállítással és állófogadással 

gazdagított nagyszabású ünnepséget rendeztünk az Újpesti Gyermek- és Ifjúsági Házban. 

 

Tagszervezeteink, tagszövetségeink és szakági bizottságaink, változó intenzitással ugyan, de tették a 

dolgukat: lezárták az előző évet és elfogadták a következő év terveit, miközben igyekeztek minél több 

időt szentelni a természetjárásnak, a természetbarát mozgalomnak.  

  

Alapteremtés, pályázati munka   

 

Ebben a hónapban egy külső szakértő bevonásával megtörténik a nagyobb projektjeink, pályázati 

programjaink zárása, illetve felülvizsgálata. Ez a MENET, TÁMOP, NOWA, NCA (működés, kiadvány, 

tagdíj), MEH (Év vidéke), ÖM (A túravezető képzés reformja), ÖM (működés) pályázatokat érinti. A 

sorból a TÁMOP programot és a MEH pályázatot azért emelem ki, mert ezek végelszámolása most 

zajlik, a Túravezető képzés reformját pedig azért, mert ennek a programnak a szakmai munkálatai éppen 

a napokban érnek véget.  

 

A hónap másik fontos feladata az MTSZ és ezen belül is az Országos Központ fenntartható működési 

modelljének kidolgozása. Ehhez már meghirdetésre került (magzin/híradó és honlap) a nonprofit Kft 

alakításhoz a tőkegyűjtés és készül a társasági szerződés is. Négy szándéknyilatkozat érkezett be a 

megadott határidőig, összesen 3 millió forint értékben. Az Elnökségi ülés elé kerül az ezzel kapcsolatos 

Ügyvezető Elnökségi döntés és a tervezett tevékenységkör egy változata is.  

 

Projektek   

 

Nagyprojektjeink közül az Év vidéke programról, a100 éves jubileumról, a honlap 2.0 verziójáról, a 

magazin tulajdonjogának megszerzésére tett lépéseinkről, a túravezetőképzés reformjáról, a Kft 

alakításról és a kártyanyilvántartásról korábban már szóltunk.  

 

Itt most csak azt emelem ki, hogy az Ügyvezető Elnökségi ülés határozatának megfelelően megkötöttük 

az együttműködési megállapodást a Duna-Ipoly Nemzeti Parkkal, amely a Pálvölgyi-cseppkőbarlang 

környezetében megvalósuló közös turisztikai projekt alapjául szolgálhat a jövőben. 
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Rendezvények    
 

Az elmúlt közel két hónap rendezvényeinek többségéről már említést tettünk más címszavak alatt. Most 

mégis kiemelünk néhányat. 

 

A 100 éves évforduló megünneplésére április 18-án került sor Újpesten. A rendezvényen ünnepi 

műsorral, köszöntőkkel, fotó és festmény kiállítással, és nem utolsó sorban állófogadással tisztelegtünk a 

magyar természetbarát mozgalom jubileuma előtt. 

 

A NOWA (az Országos Nordic Walking program) záróeseményeként a Magyar Szabadidőssport 

Szövetséggel közösen országos konferenciát rendeztünk Budapesten, a Sportok Házában. A konferencia 

résztvevői képzői, szervezői, instruktori, „szürke, mezei gyaloglói” nézőpontból is megismerkedhettek a 

program tapasztalataival. 

  

Az MTSZ történetének legnagyobb vállalkozásai közé zárkózott fel az idők során az Év vidéke program. 

A Gyalogtúrázók Országos Találkozójával együtt megrendezésre került 3 napos rendezvénynek közel 

1000 fős vendégserege számtalan természetjáró és kulturális programból válogathatott. Az ország szinte 

minden részéből és Európa számos országából érkezett vendégeket sok eső, mély sár és mégis, a 

lehetőségekhez mérten sikeresen megvalósított programok fogadták.  

  

 

Képzések 

 

A képzések között a Magyar Szabadidősport Szövetség által meghirdetett NOWA instruktori és a 

tervezett edzői képzést érdemes említeni, már csak azért is, mert nem igazán mutatkozott rá érdeklődés. 

Valószínűleg önköltséges képzésként nem is fog működni a jövőben sem. Ezt azért fontos tudomásul 

venni, mert a szövetség egyik lehetséges menekülő útja a felnőttképzés területén vezet. 

 

Itt is el kell mondanunk, hogy a túravezetőképzési ismeretanyag felülvizsgálatának, frissítésének, 

bővítésének első olvasata a napokban készül el. Terveink szerint a tankönyvek június hónapban már 

megvásárolhatók lesznek. 

 

Az új honlap beüzemelését követően megyei honlapkezelői képzést tartunk, amelyet multiplikátor-képző 

elemekkel is gazdagítani szeretnénk.  

  

Kiadványok  

 

A kiadványok között - a Természetbarát Turistamagazin és a Híradó mellett - az Év vidéke és a GYOT 

többnyelvű műsorfüzetét, meghívóját, szórólapjait, plakátjait, a 100 éves évforduló meghívóját és 

emléklapjait, valamint a készülő túravezetőképzési tankönyvet érdemes megemlítni. Az Év vidéke 

program honlapját – akárcsak a termeszetbarat.hu 2.0 verzióját - is itt említem, hiszen, mint a szövetség 

tevékenységéről hírt adó médiaterméket ezen a helyen kell kezelnünk.  

 

Itt kell szólnunk a mozgalom történetét bemutató, Kalmár Laci által összeállított fotósorozatról is, 

amelyet CD formájában terjesztünk. 

 

Az Év vidéke program kapcsán több médiamegjelenésre is lehetőségünk volt. Így a Magyar 

Természetbarát  Szövetség szerepelt a Duna Televízióban, az ATV-ben, az M1 reggeli műsorában, az 

INFÓ és a Lánchíd Rádióban is. Nem beszélve a Borsod megyei helyi médiáról 
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Kapcsolatok 

 

Azt, hogy az Év vidéke program nem csak vitt, hanem hozott is a szövetség konyhájára, mi sem 

bizonyítja jobban, mint az a szerteágazó személyes, szervezeti és nemzetközi kapcsolatrendszer, amelyre 

szert tettünk a szervezés és a megvalósítás során. Civilek, vállalkozók, önkormányzatok, médiával vagy 

turizmussal foglalkozó szakemberek ugyanúgy szerepelnek a listán, mint a természetjárás, a 

természetbarát mozgalom elkötelezett hívei, vagy hazai és külföldi politikusok.  

 

Ennek a színes kapcsolatrendszernek a kiépülése Kiss-Gyalog Rita programvezető és az Év vidéke 

Bizottság tagjainak áldozatos munkájának, az elmúlt másfél év és különösen az elmúlt hónapok számos 

területbejárásának, személyes egyeztetések egész sorának köszönhető.  

  

 

Infrastruktúra 

 

Elkészült a beázott iroda felújítása, amely fontos tere lehet a leendő működési modellnek. Ebben a 

hónapban a raktárat is kipucoljuk, hogy az se legyen akadálya egy belső átrendezésnek.  

 

Az Év vidéke program részeként átadtuk az Aggteleket és Domicát (Kecsőt) összekötő tanösvényt és a 

Baradla-barlang bejárata mellett lelepleztük a rendezvényt megörökítő emléktáblát.  

 

  

 

 

 

 

 

Budapest, 2010. május 25. 

 

 

 

 

 

 

 

          

           Duró Imre 

                   igazgató 

  

 


